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[ J ustitsministeren.] , 
Jeg anbefaler forslaget til en velvillig be- 

handling i det høje ting. 

Ministeren for handel, industri og søfart 
(Lis Groes): Jeg har herved den ære for 
det høje folketing at fremsætte forslag til 
lov om ændring i lov nr. 190 af 29. maj 1952 
om foranstaltninger til fremme af danske er- 
hvervsinteresser. 

Ved lovforslaget foreslås det, at det beløb 
på 250 mill. kr., indenfor hvilket ministeren 
for handel, industri og søfart i henhold til 
den gældende lov ér bemyndiget til at yde 
eksportgarantier, forhøjes til 350 mill. kr. 

I løbet af det sidste år er der i stigende 
omfang fra eksportørernes side fremsat an- 
modninger om ydelse af eksportkreditgaran- 
tier. Det beløb, for hvilket handelsministe- 
riet efter indstilling fra eksportkreditudval- 
get har påtage't sig garantiforpligtelser i 
forbindelse med eksport af varer til udlan- 
det, androg pr. 30. april d. å. ca. 200 mill. 
kr. Af dette beløb hidrører ca. 100 mill. kr. 
fra transfereringsgarantier, ca. 50 mill., kr. 
fra garantier givet til eksportører for de af 
udenlandske købere udstedte veksler, me- 
dens garantier til et' beløb af ca. 50 mill. 
kr. er givet til danske banker for lån ydet 
til eksportører med henblik på gennemfø- 
relsen af eksportordrer. 

Der er fornylig rettet henvendelse til 
handelsministeriet og statens ékspiortkredit- 
udvalg om eksportkredit-garantier til et be- 
løb af 4 5 - 5 0  mill. kr. med henblik på le- 
vering af skibe og maskiner til udlandet. 
Såfremt der opnås ordrer på disse leveran- 
cer, må det påregnes, at det beløb på 250 
mill. kr., indenfor hvilket der i øjeblikket 
kan ydes eksportkreditgarantier, ikke vil 
være tilstrækkeligt, dersom man fortsat skal 
kunne yde eksportkreditstøtte i hidtidigt 
omfang til andre eksporterende virksom- 
heder. ' : : 

Reglerne om ydelse af eksportkreditstøtte 
er af den største betydning for de ekspor- 
terende erhverv, der på grundlag af statens 
garantier i betydeligt omfang har været i 
stand til at gennemføre eksport til udlandet 
i konkurrence med eksportører fra andre 
lande. Efter regeringens opfattelse vil det 
under de foreliggende forhold fortsat være 
nødvendigt at være i stand til at, yde eks- 
portørerne : eksportkreditgarantier under 

- disses forskellige former, men dette vil 홢 
såfremt de ovennævnte ordrer på skibe og 
maskiner, hvorom der i øjeblikket forhandles 
mellem den danske , eksportør og vedkom- 
mende. udenlandske firma, realiseres 홢 kun 
være muligt under forudsætning af, at det 
i loven indeholdte maksimumsbeløb for 
ydelse af eksportkreditgarantier forhøjes. 

Med disse bemærkninger tillader jeg mig 
at anbefale lovforslaget til hurtig og vel- 
villig behandling i det høje ting. 

Formanden: Eksemplarer af de fremsatte 
lovforslag er eller vil blive omdelt. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

.홢Tredje behandling af forslag til lov om 
undladelse af at foretage opkrævning af , de i 
loven om ordning ,af afløbsforholdene ved Ring'- 
købing, fjord m. m. omhandlede lodsejerbidrag. 

(Anden behandling findes i tidenden 
s:/?: 5043). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget . , 
vedtoges enstemmigt med 145 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. I 

Derpå foretoges: 

Tredie behandling :af forslag til lov om 
yderligere forlængelse af lov om en dansk 
besættelsesstyrke i udlandet. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
5048). : " -  홢 

Der var til denne behandling stillet føl- 
gende ændringsforslag: .: 

Af forsvarsministeren: , 

1) Foran lovforslagets tekst I sættes: 홢§ 1." 
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2) Som ny § 2 indsættes: 
홢Denne lov, der kan stadfæstes straks 

efter vedtagelsen, jfr. grundlovens § 42, 
stk. 7, træder i kraft straks." 

Bemærkninger til ændringsforslagene: 

Ændringsforslagene fremsættes for at mu- 
liggøre lovens stadfæstelse og ikrafttræden, 
inden den nuværende lov udløber den 15. 
maj 1954. 

Ændringsforslagene sattes først til for- 
handling. 

Statsministeren (Hans Hedtoft): Da for- 
svarsministeren på grund af bortrejse er 
forhindret i at være tilstede,, vil jeg gerne 
på hans vegne oplyse, at ændringsforslagene 
er stillet for at muliggøre lovens stadfæstelse 
og ikrafttræden, inden dén nuværende lov 
udløber den 15. maj dette år. Jeg skal anbe- 
fale det høje tings medlemmer at stemme for 
ændringsforslagene. 

Hermed sluttede forhandlingen om æn- 
dringsforslagene. 

Ændringsforslag nr. 2, gående ud på 
indsættelse af en ny paragraf, og nr. 1 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslaget som helhed sattes derefter 
til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges med 123 stemmer mod 25; l  medlem 
tilkendegav, at han hverken stemte for eller 
imod. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den følgende sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om 
ændring af loven om oprettelse af 홢Rask-Ør- 
sted Fondet" (Danmarks internationale viden- 
skabelige Fond). 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
4873; udvalgets betænkning findes i tillæg 
B. sp. 683). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets tekst og spørgsmålet om 
dets overgang til tredie behandling sattes 
til forhandling under eet. 

Ordføreren (Alsing Andersen): Som det 
fremgår af den meget kortfattede udvalgs- 
betænkning, indstiller udvalget enstemmigt 
lovforslaget til vedtagelse uforandret. Der 
er derfor ikke grund for mig til at udtale 
mig om selve sagen ved denne lejlighed. 

Derimod ville jeg gerne henlede det høje 
tings opmærksomhed på den redegørelse, 
der er trykt som bilag til udvalgets be- 
tænkning. Den er foranlediget af en ud- 
talelse, der blev fremsat her ved første be- 
handling af venstres ordfører, det ærede 
medlem frk. Helga Pedersen, der udtalte 
ønske om at få en oversigt af den karakter 
som den her aftrykte. Jeg tror, at denne 
oversigt vil være af overordentlig stor in- 
teresse. Den viser, hvilke,fonds der arbejder 
på det grundlag, der her er tale om, hvilke 
beløb der ydes, og hvordan samarbejdet er 
mellem de forskellige fonds. Det fremgår 
bl. a. af denne redegørelse, at der hele 
tiden har eksisteret et intimt samarbejde 
mellem de to ældste af disse fonds for at 
undgå dobbeltbevillinger til de samme for- 
mål. Det fremgår endvidere af redegørelsen, 
at man efter oprettelsen af de to nye fonds, 
der er tale om, bestræber sig for ved gen- 
sidigt samarbejde og udveksling af oplys- 
ninger at skabe sikkerhed imod sådanne 
dobbeltbevillinger. 

Jeg skal med disse bemærkninger på ud- 
valgets vegne indstille lovforslaget til ved- 
tagelse uforandret. 

Undervisningsministeren (Bomholt):, Jeg 
takker udvalget for dets arbejde og for den 
enstemmige indstilling. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets tekst og dets overgang til tredie 
behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredie behandling uden for- 
nyet udvalgsbehandling. Hvis ingen gør ind- 
sigelse imod dette forslag, betragter jeg det 
som vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 


